

North Cameroon Ecosystem: towards an integrated landscape approach (AAP2019/SLM)

DURATION 2021-01-01 à 2025-12-31

CRIS ENV/2020/419-080

GEOGRAPHICAL SCOPE National

REGION Africa

COUNTRY GROUP Others

COUNTRY Cameroon

INITIAL GCCA/GCCA+ CONTRIBUTION (in mEUR) 5

AID DELIVERY MODALITY Project

MANAGEMENT MODE Indirect management to other bodies

EU DELEGATION Cameroon

GCCA+ PRIORITY AREAS



Increasing resilience to climate-related stresses and shocks (GCCA+)



Climate adaptation (GCCA)

SECTORS



Agriculture and Food Security (including Fisheries)



Environment and natural resources (including forestry)

GOOD PRACTICES¹

- Biodiversity (see RM)
- Forestry
- Sustainable land use, including combating desertification (RM)

SUSTAINABLE DEVELOPMENT GOALS

- No poverty

¹ "Good practices" is a GCCA internal tagging system that highlights project contribution to specific subjects

- Zero hunger
- Reduced inequalities
- Life on land

IMPLEMENTING PARTNERS (CONTRACTORS)

International non-governmental organisations (NGO).

OVERALL OBJECTIVE

Improvement in the governance of land, natural resources and protected species and areas in North Cameroon, in particular through public-private partnerships.

SPECIFIC OBJECTIVES

- **SO 1** "Territories resilient to increased climate variability": the intermediate effect n°1 of the project will be that the territorial compromises validated around the Benue National Park (BNP) will satisfy the interests of the stakeholders.
- **SO 2** "Biodiversity conserved": Intermediate effect n°2 of the project will be that the capacity to monitor and manage wildlife will be improved in the corridors and ZICs bordering the GNP.
- **SO 3** "Food security": Intermediate effect n°3 of the project will be that the population of the targeted areas, in particular women and young people, will adopt agroforestry practices compatible with sustainable landscape management.
- **SO 4** "Coordinated and sustainable aid actions": the intermediate effect n°4 of the project will be that the actions financed by the EU and the Member States in the North Cameroon Region will be coordinated and sustainable through long-term mandates.

EXPECTED OUTPUTS

- Output 1.1: An inter-institutional system of environmental and socio-economic information and scenarisation of the landscape is sustained
- Output 1.3: A system for documenting and monitoring infractions and resolving governance challenges and territorial conflicts is sustained
- Output 1.4: Stakeholders adhere to the process in a sustainable manner
- Output 2.1 Delinquency and wildlife crime are sanctioned and decrease in the territory
- Output 2.2 East-West corridors between Bouba NP and Benoué NP are established or re-established and their restoration is underway
- Output 2.3: AML in ZICs is supported and supervised in coordination with hunting guides and conservation services
- Output 2.4: Management effectiveness and governance of PNBC and other PAs in the intervention area are improved
- Output 3.1: Successful agroforestry innovations from partner programmes and other relevant experiences are replicated
- Output 3.2: Successful NTFP value chains of partner programmes and other relevant experiences are replicated
- Output 3.3: Successful alternatives to fuelwood from partner programmes are replicated
- Output 4.1: EU and MPs' actions are coordinated in priority areas

- Output 4.2: EU and MPs actions are coordinated on priority themes
- Output 4.3: EU and MPs actions are sustained by the Cameroonian authorities through management mandates

MAIN ACTIVITIES

Output 1.1: An inter-institutional environmental and socio-economic landscape information and scenario system is sustained

- Activity 1.1.1. Produce vegetation maps showing the evolution of the vegetation cover with identification of degradation fronts (WCS mainly). Cartographic analyses will be coupled with field verification by FODER and CED).
- Activity 1.1.2. Carry out an aerial inventory of the entire region to establish baseline data on the spatial distribution of animal communities (WCS).
- Activity 1.1.3. Place satellite collars on individuals of emblematic species to assess their use of space, particularly migration corridors (WCS).
- Activity 1.1.4 Carry out baseline studies and diagnoses to identify governance issues and determine priority sensitive areas for action (FODER, CED).
- Activity 1.1.5 Map stakeholders, consultation frameworks and institutions in the landscape (Identification of main actors including roles in the exploitation and degradation of natural resources, needs including capacity building, interests and influence on land use and biodiversity conservation) (FODER).
- Activity 1.1.6 Carry out participatory mapping of community use of spaces and resources as well as assessments of the land needs of the most vulnerable (CED).
- Activity 1.1.7 Participatory modelling (MARXAN type, Land-use planner) of future land use and associated carbon storage/flows (WCS, expert).

Output 1.2: Existing territorial agreements are updated and new agreements are signed

- Activity 1.2.1 Based on the results of the fauna-flora, agricultural frontage and grazing cartographic studies, identify and analyse existing territorial agreements and areas where these agreements are not respected and/or there are conflicts, as well as the causes of the conflicts (CED).
- Activity 1.2.2 Strengthen the participation of the different landscape actors and perpetuate existing structures (CED).
- Activity 1.2.3 Alongside the duly mandated traditional and administrative authorities, identify resource persons in the region who have a good knowledge of local governance, who are bona fide and sufficiently influential to be able to assist in the negotiation process and the implementation of resolutions (CED).
- Activity 1.2.4. Define a framework and set up bodies for negotiating territorial compromises that are compatible with the different land use patterns and that take into account the imperatives of biodiversity conservation (CED).
- Activity 1.2.5. Negotiate micro-zones and spatial scenarios (time-dependent zoning, developments) favourable to climate resilience (agroforestry zones, grazing, soil restoration, reforestation, etc.) and agreements (CED).
- Activity 1.2.6. Collaborate with local communities to secure NPs, hunting areas and wildlife corridors through the assessment and renegotiation of co-management agreements and capacity building in monitoring and warning mechanisms on land misuse irregularities (FODER).
- Activity 1.2.7 Raise awareness and encourage the involvement of other actors such as SODECOTON in the implementation of pro-biodiversity policies (CED, FODER).

- Activity 1.2.8 Conduct policy dialogue on territorial governance and landscape degradation in the Northern Region (CED)

Output 1.3: A system for documenting and monitoring violations and resolving governance challenges and territorial conflicts is sustained

- Activity 1.3.1: Facilitate anti-corruption actions in the project area (Map corruption risks, update them regularly, evaluate every 2 years the corruption perception index (CPIA) in land transactions in the project intervention area and support actions to promote integrity islands. (FODER).
- Activity 1.3.2 Set up a body to monitor territorial decisions and their implementation and to publish failures (CED, FODER).
- Activity 1.3.3 Identify new technical and financial partners and new resources to enable the body/scheme to continue independently, if possible via a management delegation (see R4) (WCS)

Output 1.4: Stakeholders adhere to the process in a sustainable manner

- Activity 1.4.1 Design and implement awareness campaigns on territorial trade-offs (CED).
- Activity 1.4.2 Design and implement a strategy to influence stakeholders to improve territorial governance around the GNP (FODER).
- Activity 1.4.3 Design and implement awareness raising campaigns on the benefits of biodiversity conservation for environmental services, climate resilience and economic and social development of the region and the country (CED)

Output 2.1 Wildlife crime and delinquency are sanctioned and reduced in the territory

- Activity 2.1.1 Select, retrain and strengthen the capacities of personnel in charge of the fight against wildlife crime (Benue, and inter Benoue-Bouba) (including in the zics) (WCS).
- Activity 2.1.2 Proceed with a geographical extension of the implementation of the AML action plan designed for the BSB, which could thus lay the groundwork for the creation of a regional intervention brigade (WCS).
- Activity 2.1.3 Strengthen or duplicate the existing operations control room. Train the operators. (Real time control room management Earth Ranger/Smart) (WCS).
- Activity 2.1.4 Support the finalisation and operation of an intelligence chain in relation to wildlife crime (WCS).
- Activity 2.1.5 Raise awareness among judicial institutions, strengthen the involvement of the judiciary in the investigation and management of wildlife-related litigation and operationalize a litigation monitoring unit (WCS).
- Activity 2.1.6 Reactivate and lead the regional AML committee (WCS)

Output 2.2 East-West corridors between Bouba NP and Benue NP are established or re-established and their restoration is underway

- Activity 2.2.1 Carry out LAB's own tasks (patrol programme, surveillance flights, targeted operations, optimised reports, etc.), for effective and efficient control of illegal or unregulated activities (poaching, transhumance, mining, logging, bush fires, etc.) (WCS).
- Activity 2.2.2 Expand and facilitate dialogue platforms with transhumant herders and raise awareness (WCS).
- Activity 2.2.3 Collaborate with local communities to secure protected areas, hunting zones and wildlife corridors through capacity building in monitoring and alert mechanisms on illicit activities and

irregularities in terms of anti-poaching (WCS, FODER, CED).

- Activity 2.2.4 Monitor wildlife and strengthen security of sensitive and endangered species: Elephant, Eland giraffe, Lion, notably through satellite collars (WCS).
- Activity 2.2.5 Map and mark corridor boundaries (WCS)

Output 2.3: AML in CCAs is supported and monitored in a coordinated manner with hunting guides and conservation services

- Activity 2.3.1 Expand collaborative platforms with hunting guides (WCS)

Output 2.4: Management effectiveness and governance of PNBC and other PAs in the intervention area are improved

- Activity 2.4.1: Support the PNBC and its peripheral zones in setting up financial and administrative management tools and monitoring bodies (WCS).
- Activity 2.4.2: Set up, in conjunction with R4, the PPP governance bodies (WCS).
- Activity 2.4.3: Target and support at least 1 ZIC in the design and implementation of a realistic management plan (WCS).
- Activity 2.4.4: Propose a support activity for hunting tourism in at least one ZIC (WCS).

Output 3.1: Successful agroforestry innovations from partner programmes and other relevant experiences are replicated

- Activity 3.1.1 Conduct basic needs surveys of target communities (FODER).
- Activity 3.1.2 In collaboration with partner initiatives, raise awareness and build capacity of farmers on climate resilient farming techniques (FODER).
- Activity 3.1.3. Replicate circular economy innovations and the development of pro-climate and pro-biodiversity agricultural practices in pilot sites in collaboration with DeSiRa and/or ABC and other relevant initiatives (FODER)

Output 3.2: Successful NTFP chains of partner programmes and other relevant experiences are replicated

- Activity 3.2.1 Collaborate with local communities to secure protected areas, hunting zones and wildlife corridors through NTFP propagation (FODER).
- Activity 3.2.2 Identify value chains of local products (NTFPs, agricultural products, handicrafts, etc.) successfully supported by partners in the territory, jointly develop (with other initiatives and beneficiaries) and contribute to the implementation of a replication plan (FODER).
- Activity 3.2.3 Support and promote youth and women entrepreneurship around protected areas in collaboration with other existing initiatives and organisations (FODER)

Output 3.3: Successful fuelwood alternatives from partner programmes are replicated

- Activity 3.3.1 Raise awareness among households on fuelwood alternatives and cooking energy efficiency techniques and their positive effects on health, environment and livelihood activities (FODER).
- Activity 3.3.2 Facilitate capacity building of women and youth on the production and dissemination of fuelwood alternatives, including training of trainers at local level (FODER).
- Activity 3.3.3 Evaluate the acceptance of alternatives to fuelwood by households and the impact on the forest resources of the surrounding NPs, Corridors and ZICs (FODER)

Output 4.1: EU and MC actions are coordinated in priority areas

- Activity 4.1.1: Organise annual // biannual meetings for efficient coordination, sharing of good practices and planning of joint actions (e.g. workshops, visibility actions and joint publications) with partners working in the priority areas (NPs, corridors and ICZs) of EcoNorCam (WCS)

Output 4.2: EU and MPs actions are coordinated on priority themes

- Activity 4.2.1 Encourage synergy with similar pro-biodiversity projects in Cameroon (e.g. ECOFACPNF, ECOFAC-EFG, KfW-PNBN etc.), Chad (Sena-Oura) and Nigeria (Gashaka-Gumti) (WCS).
- Activity 4.2.2 Encourage synergy with similar pro-food security projects in Cameroon (e.g. ABC, DESIRA, PAIRIAC-V2 and multiple GIZ, KfW, AFD, WB etc. projects) and in cross-border areas (WCS).

Output 4.3: The actions of the EU and its MPs are sustained by the Cameroonian authorities through management mandates

- Activity 4.3.1 Promote the delegation of management of protected areas, notably the signing of a PPP for the Yamoussa BSB (WCS).
- Activity 4.3.2 Negotiate other "management delegations" for PNBN and/or PNB and/or PNF and/or a pilot farm and/or a regional observatory (see with MEADEN) and/or a GIP for the sustainable development of the target area etc. (WCS).
- Activity 4.3.3 Strengthen exchanges and consultation and collaboration meetings (Platforms for exchange and pooling of information between PA managers, TFPs and ZICs) (WCS).
- Activity 4.3.4 Identify new technical and financial partners and new resources to strengthen the component (WCS).

MAIN ACHIEVEMENTS

(Last update according to the progress report of the January-June 2022 semester)

- Different participatory mapping of community uses of spaces and resources has been carried out, and the land needs of the most vulnerable have been assessed.
- Existing territorial agreements have been analysed, as well as areas where these agreements are not respected.
- An aerial survey of the Bouba Ndjidda and Benue areas was carried out to assess the extent of threats to these protected areas and to build a database on the spatial distribution of animal communities.
- Anti-poaching training for those involved in this task was carried out, as well as training in the use of the SMART tool.
- Activities to provisionally mark the old corridor boundaries in the co-management areas were implemented, a sensitive activity that required a sensitive approach, through the use of awareness-raising tools.
- Communities were supported in the implementation of climate-resilient techniques and in the introduction of improved stoves as an energy-efficient cooking technique.

GCCA+ Community <https://europa.eu/capacity4dev/gcca-community>

About GCCA+ https://ec.europa.eu/international-partnerships/programmes/global-climate-change-alliance-plus-gcca_en

Ecosystème du Nord Cameroun : vers une approche intégrée du paysage (AAP2019/SLM)

DURÉE 2021-01-01 à 2025-12-31

CRIS ENV/2020/419-080

ÉTENDUE GÉOGRAPHIQUE National

RÉGION Afrique

GROUPE DE PAYS Others

PAYS Cameroun

CONTRIBUTION INITIALE DE L'AMCC/AMCC+ (in mEUR) 5

FORME D'AIDE Project

MODE DE GESTION Indirect management to other bodies

DÉLÉGATION DE L'UE Cameroun

DOMAINE PRIORITAIRE AMCC+



Renforcement de la résilience aux stress et chocs liés au changement climatique (AMCC+)



Adaptation au changement climatique (AMCC)

SECTEURS



Environnement et ressources naturelles



Agriculture et sécurité alimentaire

BONNES PRATIQUES¹

• Biodiversité (voir RM)

¹ Les "bonnes pratiques" sont un système de marquage interne à l'AMCC qui met en évidence la contribution des projets à des sujets spécifiques.

- Sylviculture
- Utilisation durable des terres, y compris lutte contre la désertification (RM)

OBJECTIFS DU MILLENAIRE POUR LE DEVELOPPEMENT

- No poverty
- Zero hunger
- Reduced inequalities
- Life on land

INTERLOCUTEUR PRINCIPAL DU GOUVERNEMENT

Organisation non-gouvernementale (ONG) internationale

OBJECTIF GLOBAL

Amélioration sur le territoire Nord-Cameroun de la gouvernance des terres, des ressources naturelles et des espèces et espaces protégés, en particulier via les partenariats public-privé.

OBJECTIF SPÉCIFIQUE

OS 1 « Territoires résilient à l'augmentation de variabilité du climat » : l'effet intermédiaire n°1 du projet sera que les compromis territoriaux validés autour du Parc National de la Bénoué (PNB) satisferont les intérêts des parties-prenantes.

OS 2 « Biodiversité conservée » : l'effet intermédiaire n°2 du projet sera que la capacité de surveillance et de gestion de la faune sera améliorée dans les corridors et les ZIC riveraines du PNB.

OS 3 « Alimentation sécurisée » : l'effet intermédiaire n°3 du projet sera la population des zones ciblées, en particulier les femmes et jeunes, adopteront des pratiques agroforestières compatibles avec la gestion durable des paysages.

OS 4 « Actions d'aide coordonnées et pérennisées » : l'effet intermédiaire n°4 du projet sera que les actions financées par l'UE et les Pays Membres dans la Région du Nord-Cameroun seront coordonnées et pérennisées par des mandats à long terme.

RÉSULTATS ATTENDUS

Produit 1.1 : Un système inter-institutionnel d'information et de scénarisation environnemental et socio-économique du paysage est pérennisé

Produit 1.3 : Un dispositif de documentation et de suivi des infractions ainsi que de résolution des défis de gouvernance et des conflits territoriaux est pérennisé

Produit 1.4 : Les acteurs adhèrent au processus de façon pérenne

Produit 2.1 La délinquance et la criminalité faunique sont sanctionnées et diminuent sur le territoire

Produit 2.2 Les corridors Est-Ouest entre PN Bouba et PN Benoué sont établis ou rétablis et leur restauration est en cours

Produit 2.3 : La LAB dans les ZIC est appuyée et encadrée de manière coordonnée avec les guides de chasse et les services de la conservation

Produit 2.4 : L'efficacité de gestion et la gouvernance du PNB et d'autres AP de la zone d'intervention sont améliorées

Produit 3.1 : Les succès d'innovations agro-forestières des programmes partenaires et autres expériences pertinentes sont répliqués

Produit 3.2 : Les succès de filières PFNL des programmes partenaires et autres expériences pertinentes sont répliqués

Produit 3.3 : Les succès d'alternatives au bois de chauffe des programmes partenaires sont répliqués

Produit 4.1 : les actions de l'UE et de ses PM sont coordonnées sur des zones prioritaires

Produit 4.2 : les actions de l'UE et de ses PM sont coordonnées sur des thématiques prioritaires

Produit 4.3 : les actions de l'UE et de ses PM sont pérennisées par les autorités Camerounaises via des mandats de gestion

PRINCIPALES ACTIVITÉS PRÉVUES

Produit 1.1 : Un système inter-institutionnel d'information et de scénarisation environnemental et socio-économique du paysage est pérennisé

- Activité 1.1.1. Produire des cartes de végétation présentant l'évolution du couvert végétal avec identification des fronts de dégradation (WCS principalement. Les analyses cartographiques seront doublées de vérification de terrain effectuées par FODER et CED).
- Activité 1.1.2. Réaliser un inventaire aérien de toute la région afin de mettre en place les données de base sur la distribution spatiale des communautés animales (WCS).
- Activité 1.1.3. Poser des colliers émetteurs (satellitaire) sur des individus des espèces emblématiques afin d'apprécier leur mode d'utilisation des espaces notamment les couloirs de migration (WCS).
- Activité 1.1.4 Réaliser les études de références et diagnostics en vue de l'identification des enjeux de gouvernance et de la détermination des zones sensibles prioritaires d'actions (FODER, CED).
- Activité 1.1.5 Cartographier les parties prenantes, les cadres de concertation et institutions du paysage (Identification des principaux acteurs y compris les rôles dans l'exploitation et la dégradation des ressources naturelles, besoins y compris en renforcement des capacités, intérêts et influence sur l'utilisation des terres et la préservation de la biodiversité) (FODER).
- Activité 1.1.6 Réaliser des cartographies participatives des usages des communautés sur les espaces et ressources ainsi que les évaluations des besoins en terre des plus vulnérables (CED).
- Activité 1.1.7. Modéliser (type MARXAN, Land-use planner) de manière participative les futurs usages des terres et des stockages/flux de carbones associés (WCS, expert).

Produit 1.2 : Des accords territoriaux existants sont actualisés et des nouveaux accords sont signés

- Activité 1.2.1 Sur la base des résultats des études cartographiques faune flore, front agricole, pâturage, identifier et analyser les accords territoriaux existant et des zones où ces accords ne sont pas respectés et/ou il y a des conflits ainsi que les causes des conflits (CED).
- Activité 1.2.2 Renforcer la participation des différents acteurs du paysage et pérenniser les structures existantes (CED).
- Activité 1.2.3 Aux cotés des autorités traditionnelles et administratives dument mandatés, identifier dans la région des personnes ressources ayant une bonne connaissance de la gouvernance locale, de bonne foi et suffisamment influentes pour pouvoir aider le processus de négociation ainsi que la mise en œuvre des résolutions (CED).
- Activité 1.2.4 Définir un cadre et mettre en place les instances de négociation des compromis territoriaux compatible avec les différents modes d'utilisation des terres et qui tiennent compte des impératifs de conservation de la biodiversité (CED).
- Activité 1.2.5. Négocier des micro-zones et des scénarios spatiaux (zonages évolutifs dans le temps, aménagements) favorable à la résilience climatique (zones d'agroforesterie, de pâturage, de restauration des sols, de reboisement, etc.) et accords (CED).
- Activité 1.2.6. Collaborer avec les communautés locales pour la sécurisation des PN, des zones de chasse et des corridors de faune à travers l'évaluation et la renégociation des accords de cogestion

et le renforcement des capacités en matière de surveillance et mécanismes d'alerte sur les irrégularités en termes de mauvais usage des terres (FODER).

- Activité 1.2.7 Sensibiliser et encourager l'engagement des autres acteurs tels que la SODECOTON sur la mise en place des politiques pro-biodiversités (CED, FODER).
- Activité 1.2.8 Conduire un dialogue politique sur la gouvernance territoriale et la dégradation du paysage dans la Région du Nord (CED).

Produit 1.3 : Un dispositif de documentation et de suivi des infractions ainsi que de résolution des défis de gouvernance et des conflits territoriaux est pérennisé

- Activité 1.3.1 : Faciliter les actions de lutte contre la corruption dans la zone du projet (Cartographier les risques de corruption, les mettre régulièrement à jour, évaluer tous les 2 ans l'indice de perception de la corruption (EIPC) dans les transactions foncières dans la zone d'intervention du projet et soutenir les actions de promotion des îlots d'intégrité (FODER).
- Activité 1.3.2 Mettre sur pied un organe de suivi des décisions territoriales et leur mise en œuvre et de publication des manquements (CED, FODER).
- Activité 1.3.3 Identifier de nouveaux partenaires techniques et financiers, et de nouvelles ressources pour permettre à l'organe / au dispositif de perdurer de manière indépendante, si possible via une délégation de gestion (voir R4) (WCS).

Produit 1.4 : Les acteurs adhèrent au processus de façon pérenne

- Activité 1.4.1 Concevoir et mettre en œuvre des campagnes de sensibilisation sur les compromis territoriaux (CED).
- Activité 1.4.2 Concevoir et mettre en œuvre une stratégie d'influence des acteurs pour une amélioration de la gouvernance territoriale autour du PNB (FODER).
- Activité 1.4.3 Concevoir et mettre en œuvre des campagnes de sensibilisation sur les bénéfices de la conservation de la biodiversité pour les services environnementaux, la résilience climatique et le développement économique et social de la région et du pays (CED).

Produit 2.1 La délinquance et la criminalité faunique sont sanctionnées et diminuent sur le territoire

- Activité 2.1.1 Sélectionner, recycler et renforcer les capacités du personnel en charge de la lutte contre la criminalité faunique (Bénoué, et inter Benoue-Bouba) (y compris dans les zics) (WCS).
- Activité 2.1.2 Procéder à une extension géographique de la mise en œuvre du plan d'action LAB conçu pour le BSB, qui pourra ainsi poser les préalables à la création d'une brigade d'intervention régionale (WCS).
- Activité 2.1.3 Renforcer ou dupliquer la salle de contrôle des opérations existante. Former les opérateurs. (Real time control room management Earth Ranger/Smart) (WCS).
- Activité 2.1.4 Appuyer la finalisation et le fonctionnement d'une chaîne de renseignement en lien avec la criminalité faunique (WCS).
- Activité 2.1.5 Sensibiliser les institutions judiciaires, renforcer l'implication de la justice dans l'investigation et la gestion des contentieux relatifs à la faune et opérationnaliser une cellule de suivi des contentieux (WCS).
- Activité 2.1.6 Réactiver et animer le comité LAB régional (WCS).

Produit 2.2 Les corridors Est-Ouest entre PN bouba et PN Benoué sont établis ou rétablis et leur restauration est en cours

- Activité 2.2.1 Réaliser les tâches propres de la LAB (programme de patrouilles, vols de surveillance, opérations ciblées, rapports optimisés...), pour le contrôle effectif et efficient des activités illicites ou non régulées (braconnage, transhumance, exploitation minière, exploitation forestière, feux de brousse, etc.) (WCS).
- Activité 2.2.2 Etendre et Animer les plateformes de dialogue avec les transhumants et sensibiliser (WCS).
- Activité 2.2.3 Collaborer avec les communautés locales pour la sécurisation des aires protégées, des zones de chasse et des corridors de faune à travers le renforcement des capacités en matière de surveillance et mécanismes d'alerte sur les activités illicites et les irrégularités en terme de lutte anti-braconnage (WCS, FODER, CED).
- Activité 2.2.4 Suivre la faune et sécuriser de manière renforcée des espèces sensibles et menacées : Eléphant, girafe Eland, Lion, grâce notamment à des colliers satellitaires (WCS).
- Activité 2.2.5 Cartographier et matérialiser les limites de corridor (WCS).

Produit 2.3 : La LAB dans les ZIC est appuyée et encadrée de manière coordonnée avec les guides de chasse et les services de la conservation

- Activité 2.3.1 Etendre les plateformes de collaboration avec les guides de chasse (WCS).

Produit 2.4 : L'efficacité de gestion et la gouvernance du PNB et d'autres AP de la zone d'intervention sont améliorées

- Activité 2.4.1 : Accompagner le PNB et ses zones périphériques dans la mise en place d'outils de gestion financière et administrative et d'instance de suivi monitoring (WCS).
- Activité 2.4.2 : Mettre en place, en lien avec le R4, les instances de gouvernance du PPP (WCS).
- Activité 2.4.3 : Cibler et accompagner au moins 1 ZIC dans la conception et la mise en œuvre d'un plan de gestion réaliste (WCS).
- Activité 2.4.4 : Proposer une activité de soutien au tourisme cynégétique dans une ZIC au moins (WCS).

Produit 3.1 : Les succès d'innovations agro-forestières des programmes partenaires et autres expériences pertinentes sont répliqués

- Activité 3.1.1 Réaliser des enquêtes sur les besoins fondamentaux des communautés ciblées (FODER).
- Activité 3.1.2 En collaboration avec les initiatives partenaires, sensibiliser et renforcer les capacités des agriculteurs sur les techniques agricoles résilientes au changement climatique (FODER).
- Activité 3.1.3. Répliquer sur les sites pilotes les innovations d'économie circulaire et le développement de pratiques agricoles pro-climat et pro-biodiversité en collaboration avec DeSiRa et/ou ABC et les autres initiatives pertinentes (FODER).

Produit 3.2 : Les succès de filières PFNL des programmes partenaires et autres expériences pertinentes sont répliqués

- Activité 3.2.1 Collaborer avec les communautés locales pour la sécurisation des aires protégées, des zones de chasse et des corridors de faune à travers la propagation des PFNL (FODER).
- Activité 3.2.2 Identifier les chaînes de valeurs de produits locaux (PFNL, produits agricoles, artisanat, etc.) soutenues avec succès par des partenaires sur le territoire, élaborer conjointement (avec les autres initiatives et les bénéficiaires) et contribuer à la mise en place d'un plan de réplification (FODER).

- Activité 3.2.3 Soutenir et promouvoir l'entrepreneuriat des jeunes et des femmes autour des aires protégées en collaboration avec les autres initiatives et organisations existantes (FODER).

Produit 3.3 : Les succès d'alternatives au bois de chauffe des programmes partenaires sont répliqués

- Activité 3.3.1 Sensibiliser les ménages sur les alternatives au bois de chauffe et les techniques d'efficacité de l'énergie de cuisson et leurs effets positifs sur la santé, l'environnement et les activités de subsistance (FODER).
- Activité 3.3.2 Faciliter le renforcement des capacités des femmes et des jeunes sur la production et la vulgarisation des alternatives aux bois de chauffe notamment par la formation des formateurs/formatrices au niveau local (FODER).
- Activité 3.3.3 Evaluer l'acceptation des alternatives aux bois de chauffe par les ménages et l'impact sur les ressources forestières des PN, Corridors et ZIC environnants (FODER).

Produit 4.1 : les actions de l'UE et de ses PM sont coordonnées sur des zones prioritaires

- Activité 4.1.1 : Organiser des réunions annuelles // semestrielles pour une coordination efficace, partage des bonnes pratiques et planification d'actions communes (ex. ateliers, actions de visibilité et publications conjointes) avec les partenaires qui travaillent dans les *zones prioritaires* (PN, corridors et ZIC) de EcoNorCam.(WCS).

Produit 4.2 : les actions de l'UE et de ses PM sont coordonnées sur des thématiques prioritaires

- Activité 4.2.1 Encourager la synergie avec les projets similaires pro-Biodiversité au Cameroun (par ex. ECOFACPNF, ECOFAC-EFG, KfW-PNBN etc.), au Tchad (Sena-Oura) et au Nigeria (Gashaka-Gumti) (WCS).
- Activité 4.2.2 Encourager la synergie avec les projets similaires pro-Sécurité Alimentaire au Cameroun (par ex. ABC, DESIRA, PAIRIAC-V2 et multiples projets GIZ, KfW, AFD, WB etc.) et dans zones transfrontalières. (WCS).

Produit 4.3 : les actions de l'UE et de ses PM sont pérennisées par les autorités Camerounaises via des mandats de gestion

- Activité 4.3.1 Promouvoir la délégation de gestion des aires protégées notamment la signature de PPP pour le BSB Yamoussa (WCS).
- Activité 4.3.2 Négocier d'autres « délégations de gestion » du PNBN et/ou PNB et/ou du PNF et/ou d'une ferme-pilote et/ou d'un observatoire régional (voir avec MEADEN) et/ou d'un GIP pour le développement durable de la zone visée etc. (WCS).
- Activité 4.3.3 Renforcer les échanges et réunions de concertation et de collaboration (Plateformes échanges et mise en commun gestionnaires des AP, PTF et ZIC) (WCS).
- Activité 4.3.4 Identifier de nouveaux partenaires techniques et financiers, et de nouvelles ressources pour renforcer le volet (WCS).

RÉSULTATS OBTENUS

(Dernière mise à jour selon le rapport d'avancement du semestre Janvier-Juin 2022)

- Différentes cartographies participatives des usages des communautés ont été réalisées sur les espaces et ressources, et les besoins en terres des plus vulnérables ont été évalués.
- Les accords territoriaux en place ont été analysés, ainsi que les zones où ces accords ne sont pas respectés.
- Un survol aérien dans les zones de Bouba Ndjidda et de Bénoué a été réalisé afin d'évaluer l'ampleur des menaces qui pèsent sur ces aires protégées et de constituer une base de données sur la distribution spatiale des communautés animales.
- Une formation dédiée à la lutte contre le braconnage pour les personnes impliquées dans cette tâche a été réalisée, ainsi qu'une formation sur l'utilisation de l'outil SMART.
- Des activités de matérialisation provisoire des anciennes limites des corridors dans les zones de cogestion a été mise en place, activité sensible qui a requis une approche sensible, à travers l'utilisation d'outils de sensibilisation.
- Les communautés ont été accompagnées dans la mise en pratique de techniques climato-résilientes et dans l'introduction du foyer amélioré comme technique d'efficacité de l'énergie de cuisson.

GCCA+ Community <https://europa.eu/capacity4dev/gcca-community>

About GCCA+ https://ec.europa.eu/international-partnerships/programmes/global-climate-change-alliance-plus-gcca_en